
Openingsspeech Jo Daemen op 7 november 2012 

 

Welkom op deze ochtend van 7 jaar Frisse Scholen en andere bouwstenen voor sociaal. 

Mijn naam is Jo Daemen en ik ben manager utiliteitsbouw bij Agentschap NL.  

Toen ik 6 en een half jaar geleden het project Frisse Scholen onder mijn hoede kreeg, 

was er net begonnen met agenderen van binnenmilieu en energie op scholen.  

Het was de tijd van de Frisse Scholen doos en het rapport van TNO waar een duidelijke 

relatie werd gelegd tussen leerprestaties en binnenmilieukwaliteit. 

Dat agenderen ging niet van een leien dakje: want wie wil nu horen dat kinderen in zijn 

school er slechter aan toe zijn, kwa binnenmilieu, dan gedetineerden in onze 

gevangenissen, of zoals een Deense wetenschapper zei: als varkens in de moderne 

varkenshouderij.  

Maar er is doorgezet, vooral door verbinding te zoeken met alle betrokken in het veld,  

ggd’s    gemeenten   adviseurs   leveranciers   scholen 

ministeries  astmafonds 

 

Samen is het dossier gevuld: niet alleen met knelpunten en bewijzen daarvoor, maar 

vooral ook met oplossingen en voorbeelden. Een greep uit de activiteiten:  

 zestig adviezen op maat,  

 1 op 1 ad hoc advies,  

 onderzoek naar 10 pilotscholen,  

 beschrijven van praktijkvoorbeelden,  

 presentatiedagen landelijk en regionaal,  

 een rijk gevulde website.  

 

Ingebed in de brede samenwerking met het veld, heeft dit er toe geleid dat Frisse 

Scholen, in binnen en buitenland een erkend begrip is. 

Achteraf gezien lijkt het zich allemaal mooi stap voor stap te hebben ontwikkeld.  

Maar op momenten was het steeds zoeken naar die volgende stap om van agendering 

naar actie te komen.  

Het tiental mensen dat in die zeven jaar voor mij heeft gewerkt aan het Frisse Scholen 

project hebben steeds hun kwaliteiten en energie moeten inzetten om  

behoeften te herkennen,   kansen te zien en te grijpen,  



uit impasses te komen,    nieuwe verbindingen te leggen 

en ideeën om te zetten in producten. 

Met mooie resultaten zoals het programma van eisen, het energie en binnenmilieuadvies 

en recent de leidraad voor duurzame meerjarenonderhoudsplannen.  

Van deze plaats: bedankt daarvoor. 

Maar ook dank aan het ministerie van BZK en haar voorganger VROM, die ons 7 jaar het 

vertrouwen hebben gegeven, en het budget om te werken aan Frisse Scholen.  

En ook dank aan u, als vertegenwoordigers van het veld, die aan de slag zijn gegaan in 

scholen om daadwerkelijk het binnenmilieu en de energiehuishouding te verbeteren.  

 

Er is een behoorlijke aanzet gemaakt en concreet zijn ook al een groot aantal scholen 

aangepakt. Het probleem is helder. De oplossingen, hulpmiddelen en voorbeelden zijn 

beschikbaar. Dit is voor ons, als Agentschap NL, het moment om het stokje over te 

dragen. Wij blijven betrokken bij het verduurzamen van utiliteitsgebouwen,  

 in onze rol van intermediair,  

 leggen van verbindingen tussen actoren en  

 bij het faciliteren van samenwerking tussen partijen.  

Het is nu aan u, vragende en aanbiedende partijen om de uitdaging op te pakken om het 

verbeteren van binnenmilieu en het nemen van energiebesparende maatregelen in alle 

scholen op te pakken.  

Uit een korte enquête komen al de nodige aangrijpingspunten.  

- een fonds voor frisse scholen 

- een keurmerk en benchmark 

- een keten van kenniscentra 

- energiemonitoring en feedback 

- ESCo’s voor verduurzamen van scholen 

- een digitale scholen atlas 

- een frisse school als element in de schoolkeuze 

Ik hoop dat u de uitdaging aanpakt om de frisse scholen aanpak voort te zetten, om er 

voor te zorgen dat elke leerling en leerkracht zeker kan zijn van een goed binnenmilieu 

en dat efficiënt wordt omgegaan met energie zodat de beschikbare budgetten juist aan 

het primaire proces worden besteed: een goed leerklimaat.  

Ik wens u een energieke en inspirerende dag toe. Dank voor uw aandacht.  


